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Zgodba o privatizaciji Splošne plovbe

KANAL A, 29.09.2010, SVET NA KANALU A, 18.00

NUŠA LESAR: Že več kot 4 leta nam država skriva magnetogram 77. seje, redne seje Janševe vlade, z 8.
junija 2006, ko je padla odločitev o modelu privatizacije edinega slovenskega ladjarja, Splošne plovbe,
ki je v nenavadnih okoliščinah pristala v rokah nemškega lastnika, pomorske korporacije Peter Doehle.
Vse, kar uradno vemo o takratnih pogovorih finančnega ministra Andreja Bajuka in nekdanjega premierja
Janeza Janše tistega dne na vladi, je v svojem revizijskem poročilu zapisalo Računsko sodišče. Predmet
dogovarjanj je bil začetek privatizacijskega procesa v družbi Splošna plovba, z nakupom deleža in za
nadaljevanje s postopnim prevzemom, še več deleža družbe Splošna plovba, tako da bi prevzem izvedla
družba Peter Doehle.  Naš takratni politični vrh naj bi torej že 8 mesecev pred uradno prodajo sprejel
odločitev, da morajo našega edinega ladjarja kupiti prav Nemci in nihče drug. A zakaj? Kakšne koristi je
imel naš bivši politični vrh od prodaje točno določenemu nemškemu kupcu? Tega vprašanja si ni zastavilo
le Računsko sodišče pod vodstvom Igorja Šoltesa, s tem primerom se je ukvarjal tudi Drago Kos oziroma
njegova protikorupcijska komisija. Dobesedni prepis pogovor na vladi, ki naj bi bil močno obremenilen
za nekdanjega finančnega ministra Bajuka in Janeza Janšo, je že 15. junija 2007, odstopil Ministrstvu za
notranje zadeve, Generalni policijski upravi in Upravi kriminalistične policije. Poslušajmo izjavo:
DRAGO KOS (predsednik Komisije za preprečevanje korupcije): Prišli smo do spoznanja, da obstajajo
razlogi za sum, da so bila pri poslovanju vlade RS storjena kazniva dejanja, ki se preganjajo po uradni
dolžnosti in sicer gre za sum kaznivega dejanja zlorabe uradnega položaja.
LESAR: Pa se do danes, v več kot treh letih, ni zgodilo nič. Zgodba o koruptivnosti nekdanje vlade pa
ostaja brez epiloga. Med tem pa Marko Mencin, direktor Finančne družbe Mercata, eden tistih, ki so vladni
magnetogram iz leta 2006 videli, preživlja nočno moro. Mencinu, ki se je leta 2007 tudi sam zanimal za
nakup deleža Splošne plovbe, so v ponedeljkovih zgodnjih jutranjih urah skušali vlomiti v hišo. In dogodek
povezuje prav z dejstvom, da je o načinu kako je bila Splošna plovba prodana nemškemu ladjarju Doehle
in o vpletenosti bivše vlade ve več kot bi smel. In ni edini, pravi Mirko Mayer.
MIRKO MAYER: Magnetogram, za katerega si Andrej Bajuk, Janez Janša in še kdo želijo, da ga nebi imel,
pokaže Marko Mencin. Leta 2007 njegovi Mercato preprečijo nakup dela Splošne plovbe. Hiša v kateri živi
je varovana in varovan je tudi vhod s terase, a to je sveža poškodba na drsnih vratih.
MARKO MENCIN (Predsednik uprave družbe Mercata): Poškodba, ki je nastala pri poskusu vloma v mojo
hišo, ponoči.
MAYER: Kar nam potrdi PU Ljubljana. Policisti so odšli takoj na kraj, vendar osebe niso izsledili, ostali pa
so sumi, kdo bi to lahko bil.
MENCIN: Ne izključujem možnosti, da je današnji poskus vloma v povezavi z našim prizadevanjem, da
se razišče prodaja Splošne plovbe.
MAYER: Kristjan Verbič je prvi mož malih delničarjev v državi. V primeru Splošne plovbe vlaga kazenske
ovadbe, ki jih koprsko sodišče v celoti zavrže, ker primer spremlja območje somraka, pravi.
KRISTIJAN VERBIČ (predsednik Vseslovenskega združenja malih delničarjev): So stvari, za katere bi si
seveda želeli, da jih v naši domovini, v urejeni družbi, tako po ekonomski, kot po pravni plati, nebi niti
slišali.
MAYER: O tem priča policijski zapisnik izpred dveh mesecev. Nekdaj prvi sindikalist Splošne plovbe
opisuje: »Okoli 18:20 ure sem se peljal mimo cestninske postaje Videž, za tem je voznik Audija sunkovito
zavil na pas, po katerem sem peljal. Srečanje z vozilom povezujem s težavami, ki so povezane z
lastninjenjem podjetja Splošna plovba.« Mi magnetogram, zaradi katerega naj bi trepetala vsa bivša vlada,
iščemo pri sedanji generalni sekretarki, a nam Helena Kamnar odgovori, da bi njegovo razkritje povzročilo
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motnje pri delovanje organa, torej vlada. Pa se s pritožbo obrnemo na Urad informacijskega pooblaščenca,
na namestnico Kristino Kotnik Šumah.
KRISTINA KOTNIK ŠUMAH: Zadeva je v postopku in se ne komentira.
MAYER: Edini, ki komentira je premier Borut Pahor, ki prisede in ga vprašamo. Skratka, ne gre za to, da
bo vlada z nekim načrtom prikrivala ta dokument?
PAHOR: Ah, kje pa. Če ste me morali spomniti, zakaj sploh tukaj gre.
MAYER: Z obljubo, da bo zgodi prišel do dna.
PAHOR: Upamo, da se naslednji teden spet vidimo. Pa mogoče bo!
MAYER: Stavek, ob katerem danes trepeta bivša oblast.
LESAR: Mirko, jutri je nova seja vlade, bo Borut Pahor jutri dovolil dostop do tega tako varovanega
zapisnika?
MAYER: No v prispevku smo videli obljubo, ki jo je premier dal, vendar iz izkušenj tako hitrega vpogleda v
dokumentacijo bivše vlade res ne pričakujem. Res pa je, da tudi vse ni odvisno zgolj in samo od politične
volje, tudi mi novinarji imamo svoje vire, med njimi je kar nekaj takih, ki so ta magnetogram vsaj držali
v rokah, če ne še kaj drugega.
LESAR: Mirko hvala.
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